
Z a m y š l e n í 
Březen za kamna vlezem. No, le-
tos se nikomu snad za kamna 
(tedy pokud nějaká někde zbyla) 
ani nechce. I když :  jak to vlast-
ně je? Někdy na kolo, někdy na 
lyže… Ale byly doby, kdy březen 
býval nejen měsíc přeháněk a slu-
níčka (ne té letošní žhoucí koule), 
ale i Jana Amose (Den učitelů). 
Pak všech Josefů – tedy alespoň 
jeden den z něho. A také Měsícem 
knihy. Ale kolik lidí umí ještě číst? 
Tedy nejen v mobilu aj., ale kníž-
ky. Těžko říct. Kolik lidí z Poběžo-
vic? Městská knihovna stále exis-
tuje. A má i své stálé čtenáře. Dí-
ky  Bohu. Tomu také, ale hlavně 
MĚSTU a ČTENÁŘKÁM. Těch je 
daleko víc než čtenářů. A Poběžo-
vice  a Ronsperg v literatuře? Ur-
čitě. A to třeba i v povídkách a i 
románech Jindřicha Šimona Baa-
ra. Tedy ne o „Ronšperku“ jako 
hlavním místem děje ale jako o 
místě Ronšperg, kam lidé z Chod-
ska jezdili třeba na trhy. Poslední 
knížka, kde se dozvíme, jak Pobě-
žovice vypadaly před první světo-
vou válkou je dílo  Karla Libsche-
ra. Knížka vyšla v roce 1913. Je 
psaná německy a popisuje všech-
ny obce  včetně jejich stručné his-
torie v okrese Horšovský Týn. 
Dnes už ji najdete jen v archivech 
a česky nikdy nevyšla. Ale i česky 
napsané a velmi zajímavé dílo pa-
na Ing. Purgharta, napsané po 
první světové válce,  zůstalo  
v rukopise.  A další knížky o Pobě-
žovicích?  Jejich dějinami se zabý-
vali PhDr. Petr Mužík. Bohužel jen 
v odborných článcích, které kniž-
ně nevyšly, ale které se staly 
zdrojem informací i pro třeba 
amatérské badatele, kteří pak jich 
částečně využili. Viz např i někte-
ré části v jediné ucelené a velmi 
dobře čtenářsky psané a historic-
ky věrohodné „modré knížce“ PO-
BĚŽOVICE  650 let (o.s. Dobro-
host 2009). Zájem o Poběžovice 
pak jistě zvýšily i publikace o Ja-
ponce Micuko. Mnohé zajímavé se 
pak můžete dozvědět (nejen o Po-
běžovicích, ale i o jejich okolí) i 
v 1. a 2. vydání Čítanky z Českého 
lesa a jeho podhůří. Poslední kníž-
kou, jejíž větší částí je popis zám-
ku Ronšperk a života v něm, je 
překlad (Helena Krýglová) díla Ri-
charda Coudenhove-Kalergi Život 
pro Evropu. Tady  v 1. části popi-
suje autor svoje dětství na zámku 
Ronsperg, druhou část pak tvoří 
články aj., v nichž popisuje hlavně 
svoje snahy založit spojenectví 
všech evropských států, nyní tzv. 
Panevropu. I to je velmi zajímavé. 
Bohužel pro čtenáře, který se dost 
dobře nevyzná v novodobé histo-
rii, i poněkud náročné. I tak stojí 
knížka za přečtení. Panevropu pak 
tak trochu zneužili někteří  poně-
kud jednoznačně zaměření tzv. 
sudeťáci“. Je ale dobře, že existu-
je Česko – německý fond budouc-
nosti, který chápe mírumilovné 
snahy Richarda Coudenhove  Ka-
lergiho, jehož otec Heinrich spí 
svůj věčný sen na poběžovickém 
hřbitově a jehož  
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Vážení spoluobčané, 
měsíc březen je skoro za námi a 
tím pádem definitivně zaklepalo na 
dveře jaro. A to je opět důvod k 
tomu trávit více času ve 
venkovním prostředí. Já osobně 
mám jaro moc rád. Líbí se mi, jak 
se tráva zelená, květena dává na 
obdiv své jarní barevné variace. 
Každý den se dívám do našeho 
zámeckého parku a těší mě, jak je 
hojně využívaný. Slouží k procház-
kám, děti si hrají na herních 
prvcích a díky sportovním areálům 
žije i zdraví prospěšným pohybem. 
V minulém týdnu jsem měl setkání 
se starosty v rámci finanční kon-
ference a slýchám jen slova 
chvály, jak máme nejhezčí park v 
okrese a jeden z nejkrásnějších 
v Plzeňském kraji. To se hezky po-
slouchá a lépe se pak investují ne-
zbytné prostředky k jeho údržbě. 
Je to bohužel tak, že každá obec 
má jiné příjmy ve vztahu ke své 
rozloze, počtu obyvatel a jinak na-
staveným daním, ale zároveň své 
prostředky investuje rozdílně, pro-
tože disponuje jinou infrastruktu-
rou, majetkem, kde jsou obrovské 
rozdíly v jeho údržbě. Park by ale 
nebyl tak krásný, nebýt oddělení 
životního prostředí a našich služeb, 
kteří se o něj starají. I teď, kdy 
dochází k jeho rozšíření do míst po 
zbourané kasárenské budově, od-
vádí největší množství práce právě 

tito naši zaměstnan-

ci. A to v úzké spolupráci s památ-
kovou péčí a mnoha dalšími zain-
teresovanými. Za to bych chtěl 
moc poděkovat. V uplynulém ob-
dobí prošlo naše město také pravi-
delným auditem hospodaření. I 
zde musím poděkovat zejména na-
šemu finančnímu oddělení a paní 
tajemnici, neboť jsme audit absol-
vovali “bez ztráty kytičky”.  
Na našich sociálních sítích jsem za-
registroval dotaz ohledně lávky 
přes potok Pivoňka. Pochopil jsem, 
že máme občas problém s rozliše-
ním lávky u mostu v ulici Slovan-
ská a lávky, která byla odstraněna 
z důvodu havarijního stavu. Nejdří-
ve uvedu na pravou míru, jak je to 
s lávkou ve Slovanské ulici. Ta je 
nyní kompletně vyprojektována a 
je podána žádost o stavební povo-
lení. Bohužel situace na stavebních 
úřadech je v současnosti taková, 
že lhůty pro vydání povolení jsou 
velice dlouhé. Předpokládáme, že 
bychom stavební povolení měli ob-
držet do konce letošních prázdnin. 
Ihned poté budeme jednat se Stát-
ním fondem dopravní infrastruktu-
ry o možnosti získání dotace, ne-
boť tato lávka nebude levná 
(bavíme se o investici několika mi-
lionů korun) a SFDI právě na tyto 
lávky vypsalo dotační titul. U druhé 
lávky je situace trochu složitější. 
Původní lávka byla zhotovena již 
před delším časem a vzhledem 
k tomu, že vlastníkem potoku Pi-

voňka jsou Lesy ČR a 
v současné době probíhá řízení o 
povolení vypouštění dešťových vod 
z ulic Otovská, Finská a Zahradní, 
musí být nejprve dokončeno toto 
řízení s následnou realizací a ná-
sledně proběhne povolovací proces 
k nové lávce. Ta už samozřejmě 
nebude tak složitá, jako je tomu u 
lávky v ulici Slovanské a bude pou-
žit nejspíše betonový prefabrikát 
z typizovaných modulů. Chci ale 
všechny ujistit, že vedení města 
s novou lávkou i v tomto místě po-
čítá. Jen bohužel dochází ke kom-
plikacím, které celý proces zdržují, 
jsou to například jiné opravy a in-
vestiční akce, které mají vyšší prio-
ritu. Takovou akcí je i výše uvede-
ná lávka ve Slovanské ulici, neboť 
v těchto místech dochází k oprav-
du nebezpečným situacím.  
Další příjemnou informací je čás-
tečná rekonstrukce kabin na fotba-
lovém hřišti, kterou si členové fot-
balového oddílu SK Poběžovice 
provádějí svépomocí. Kabiny to už 
dlouhou dobu potřebovaly a jsem 
moc rád, že se členové spolku to-
hoto úkolu zhostili s odhodláním.   
Vážení spoluobčané, užijte si slu-
nečné dny nastupujícího jara, pro-
žijte klidné a požehnané velikonoč-
ní svátky, klukům přeji veselou ko-
ledu a ženám a dívkám bezbolest-
né omlazení.  
Děkuji za pozornost,            
     Martin Kopecký, starosta. 
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Březen vždy patří Ochotnickému di-
vadelnímu souboru při MKIS Pobě-
žovice. Každé jaro se těšíme na no-
vé divadelní představení v jejich po-
dání. Pro letošní rok si ochotníci při-
pravili pro své diváky novou tragi-
komedii s názvem „Život podle Mila-
na“.  
Premiéra se odehrála v sobotu 15. 
března od 20.00 hodin v poběžo-
vickém kině. Poběžovické ochotníky 
přišlo podpořit téměř 150 návštěv-
níků.  
O veselé scénky nebyla nouze a di-
váci se bavili po celý večer. A o čem 
že je „Život podle Milana“?  
Milan miloval plánování a především 
se řídil seznamy. Vše musel mít na-
plánované do posledního puntíku. A 
tak není divu, že naplánoval život 
své manželce i v případě jeho smrti. 
Nechtěl nic ponechat náhodě. Milan 
náhle zemřel a Josefína se stala 
vdovou nic netušíc, co se nyní bude 
odehrávat.  
Josefína zatím truchlí ve svém do-
mě. Společnost jí dělají jejich dvě 
dcery.  
Ovšem netrvá to příliš dlouho a za-
číná šílená spleť událostí, dveře od 
domu se netrhnou. Josefíně se bě-
hem nečekaných návštěv změní ži-

vot zcela naruby. A začíná se plnit 
život podle Milana. Nechá si Josefí-
na vše určovat, nebo se postaví 
proti manželovi poslední vůli?  
Divadelní hru je možné ještě zhléd-
nout na štacích našich ochotníků 
nebo v rámci Divadelního festivalu 
V Kravatě v sobotu 15. listopadu.  

Závěrečná děkovačka byla opět dů-
kazem, že poběžovičtí ochotníci spl-
nili svůj úkol na výbornou. Diváci 
odcházeli s nadšením a radostí.  
Děkuji ochotníkům, všem návštěvní-
kům a všem, co se na akci podíleli. 
Byl to krásný a úspěšný divadelní 
zážitek.         Bc. Jitka Molnárová 



Výběr z usnesení 14. zasedání Zastupitelstva města Poběžovice ze dne 27.2.2025 
♦ Zastupitelstvo města bere na vědomí informaci o hospodaření města k 31. 12. 2024 s příjmy ve 

výši 82.926.432,65 Kč (po konsolidaci 67.538.325,58 Kč), výdaji ve výši 79.835.094,07 Kč (po 
konsolidaci 64.446.987,00 Kč) a financováním ve výši 3.091.338,58 Kč, přičemž závazky města k 
31. 12. 2024 činily 446.001,08 Kč (po lhůtě splatnosti 0,00 Kč) a pohledávky města k 31. 12. 
2024 činily 1.362.720,39 Kč (po lhůtě splatnosti 1.104.563,39 Kč).  

♦ Zastupitelstvo města schvaluje výsledky inventarizace majetku města provedené k 31. 12. 2024 a 
současně schvaluje Inventarizační zprávu hlavní inventarizační komise o provedení řádné inventa-
rizace majetku města Poběžovice k 31. 12. 2024, včetně Návrhu na vyřazení majetku města z 
evidence v celkové hodnotě 2.651.366,30 Kč.  

♦ Zastupitelstvo města vydává Obecně závaznou vyhlášku, kterou se zrušují některé obecně závaz-
né vyhlášky v předloženém znění.  

♦ Zastupitelstvo města souhlasí se vstupem města Poběžovice do Sdružení historických sídel Čech, 
Moravy a Slezska, se sídlem Opletalova 29, 110 00 Praha 1 a pověřuje starostu zasláním přihláš-
ky.  

♦ Zastupitelstvo města schvaluje záměr prodat část pozemku p. č. 475/15 v k. ú. Poběžovice u 
Domažlic o výměře cca 39 m2 a pověřuje tajemníka MěÚ jeho zveřejněním dle zákona č. 
128/2000 Sb., o obcích.  

♦ Zastupitelstvo města schvaluje Žádost o bezúplatný převod pozemků p. č. 12/5 o výměře 2298 
m2 , p. č. 1032 o výměře 49 m2 a p. č. 1033 o výměře 48 m2 , druh pozemku ostatní plocha, vše 
v k. ú. Poběžovice u Domažlic, které jsou součástí areálu zámeckého parku v předloženém znění.  

♦ Zastupitelstvo města schvaluje Žádost o bezúplatný převod pozemků p. č. 669/23 o výměře 51 
m2, druh pozemku ostatní plocha a p. č. 144/6 o výměře 19 m2 , druh pozemku zahrada, vše v k. 
ú. Poběžovice u Domažlic, na kterých se nacházejí místní komunikace v předloženém znění.  

♦ Zastupitelstvo města bere na vědomí zápis ze schůze Finančního výboru Zastupitelstva města 
Poběžovice ze dne 25. 2. 2025.  

Výběr z usnesení 54. zasedání Rady města Poběžovice ze dne 3.3.2024 
♦ Rada města schvaluje Smlouvu o nájmu č. 925001 s nájemcem D***T***, bytem ***, jejíž před-

mětem je pronájem nebytových prostor v budově Šandova 229 o výměře 33,10 m2 (jedna míst-
nost) na dobu neurčitou a pověřuje starostu jejím podpisem. 

♦ Rada města schvaluje záměr pronajmout nebytové prostory (1 místnost) v budově Šandova č. p. 
229 o celkové výměře 20,20 m2 a pověřuje tajemníka MěÚ jeho zveřejněním dle zákona č. 
128/2000 Sb., o obcích. 

♦ Rada města schvaluje záměr pronajmout nebytové prostory (1 místnost) v budově Šandova č. p. 
229 o celkové výměře 71,50 m2 a pověřuje tajemníka MěÚ jeho zveřejněním dle zákona č. 
128/2000 Sb., o obcích.  

♦ Rada města schvaluje Smlouvu o zajištění uměleckého vystoupení s hudební skupinou Agnes 
rock, zastoupenou J*** K***, bytem ***, jejíž předmětem je vystoupení kapely v rámci Pouťo-
vých slavností dne 15. 8. 2025 za odměnu ve výši 15.000 Kč.  

♦ Rada města schvaluje Smlouvu o zajištění uměleckého vystoupení s hudební skupinou Crazy 
Dogs, zastoupenou P*** K***, bytem ***, jejíž předmětem je vystoupení kapely v rámci Pouťo-
vých slavností dne 16. 8. 2025 za odměnu ve výši 26.500 Kč.  

♦ Rada města schvaluje Smlouvu o zajištění uměleckého vystoupení s hudební skupinou DOA rock, 
zastoupenou T*** M***, bytem ***, jejíž předmětem je vystoupení kapely v rámci Pouťových 
slavností dne 16. 8. 2025 za odměnu ve výši 20.000 Kč.  

♦ Rada města bere na vědomí žádost pana Z*** P***, bytem *** a souhlasí s pročištěním pozem-
ku p. č. 316/3 v k. ú. Poběžovice u Domažlic dle předložené žádosti.  

♦ Rada města schvaluje Smlouvu o poskytnutí účelové dotace s Plzeňským krajem, se sídlem 
Škroupova 18, 306 13 Plzeň, jejíž předmětem je poskytnutí účelové dotace z rozpočtu města Po-
běžovice na zajištění dopravní obslužnosti v roce 2025 ve výši 60.920 Kč.  

♦ Rada města bere na vědomí předložené cenové nabídky na montáž konstrukce pergoly v zámec-
kém parku včetně zhotovení střešního pláště a pověřuje starostu zasláním objednávky panu 
Zbyňkovi Pittnerovi, se sídlem Příkopy 89, 345 25 Hostouň za cenu 60.795 Kč (bez DPH).  

♦ Rada města bere na vědomí žádost organizace Post Bellum, z. ú. o spoluúčast města Poběžovice 
na projektu Příběhy našich sousedů, Paměti národa probíhající na ZŠ Poběžovice.  

♦ Rada města schvaluje Smlouvu o zajištění služeb pro Českou poštu, s. p. číslo 2025/02722, uzaví-
ranou s Českou poštou, s. p., se sídlem Politických vězňů 909/4, 225 99 Praha 1, jejíž předmětem 
je vykonávání činnosti v rámci provozovny Partner s účinností od 1. 7. 2025 na dobu neurčitou. 

♦ Rada města souhlasí s oceněním nominovaných sportovců v anketě Sportovec roku 2024 okresu 
Domažlice ve formě dárkového poukazu v hodnotě 3.000 Kč.  

Pracovníci Služeb města Poběžovice na začátku 
března zlikvidovali náletové dřeviny podél obou 
stran panelové cesty k místnímu koupališti 
(požární nádrži). Příjezdová komunikace tím 
takto parádně „prokoukla.“ 

Rovněž se pustili do frézování všech pařezů po 
pokácených stromech, kterých se ve městě na-
šlo poměrně dost. Tak zmizely např. i pařezy 
po lípách u kašny pod kostelem. 

Pracovníci Služeb města Poběžovice si také při-
pravují lepší podmínky pro svoji činnost a v 
rámci toho postupně zpevnili prostory pod roz-
místěnými kontejnery na bioodpad betonovými 
panely. Takto si třeba nově „hoví“ kontejner v 
Husově ulici. 

Panorama  
u d á l o s t í 

   

 

 

Poběžovice:  
duben: 9.4, 23.4., 
květen: 7.5., 21.5. 

 

Ostatní obce:  
 

duben: 8.4., 22.4., 
květen: 6.5., 20.5.   

 UPOZORNĚNÍ 
MěÚ Poběžovice 

 

 Místní poplatek za: 
 držení psa 

je splatný do 31. 3. 2025, 
* * * 

odpady (1.100.-Kč) 
je splatný do 30. 6. 2025. 

 

Poplatky je možno hradit v hotovosti 
nebo kartou v pokladně MěÚ Poběžovi-
ce nebo bezhotovostním převodem na 
účet města č. 301919790/0300 u ČSOB.  
Jako variabilní symbol uveďte číslo popisné 

své nemovitosti, do sdělení pro příjemce účel 
platby a za koho je provedena, např.:  
Jan Novák - poplatek za odpady. 
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Rádi bychom Vás informovali o vý-
znamnějších akcích, které se děly 
v prvním čtvrtletí roku 2025. Pro 
děti byl 22.2. pořádaný maškarní 
bál pod záštitou SDH Mnichov, 
1.3. se na masopustu pořádaným 
spolkem Pivo-
vranky z.s. 
ukázalo ne-
spočet masek, 
které putovaly 
od kaple sv. 
Markéty ve 
Vranově přes 
Pivoň do Mni-
chova a 8.3. 
jsme oslavili 
Mezinárodní 

den žen spolu se setkáním dů-
chodců, které pořádala obec Mni-
chov. Všechny tři akce se zdárně 
vydařily a těšíme se, co nám při-
nesou akce pořádané v jarních 
měsících.            N. Jehličková 

TJ Sokol a Sbor dobrovolných hasi-
čů vždy patřili k hlavním iniciáto-
rům společenského života ve všech 
obcích a městech, ani u nás 
v Mutěníně tomu nebylo a není ji-
nak. Po několikaleté pauze se 
v sobotu 15.3. 2025 konal na sále 
OÚ „Fotbalový bál“. Ten pořádal TJ 
Sokol Mutěnín ve spolupráci s obcí 
Mutěnín, která se doposud každým 
rokem starala o kulturní dění. Bál 
dostál svému jménu v tradičně bo-
haté tombole, skvělé atmosféře a 
hudebním podkresu výborné kape-
ly TUBA ROCK z Domažlic. Celý 
tým TJ Sokola Mutěnín bral tuto 
akci velice zodpovědně a všichni 
hráči, ale i jejich dámský doprovod, 

přišli v oblecích a večerních šatech. 
Plný sál byl tou nejlepší odměnou.  
Děkujeme všem zúčastněným za 
příjemný večer. 

Starosta obce Mutěnín Č. Šlajs 

V březnu letošního roku byla do-
končena soustava malých vodních 
nádrží mezi Načetínem a Horou 
Svatého Václava. Realizovaný pro-
jekt s názvem „Malé vodní dílo pod 
kapličkou“ zahrnuje 3 menší a jed-
nou velkou nádrž. Svůj název mís-
to získalo díky nedaleké kapličky 
při cestě do Načetína. Nádrže bu-
dou sloužit jako významný krajinný 
biotop, který přispěje k vytvoření 
optimálních podmínek pro výskyt 
mnoha živočišných i rostlinných 
druhů v rámci CHKO Český les. 
Akce byla spolufinancována Evrop-
skou unií prostřednictvím Minister-
stva životního prostředí ČR. 
Jedná se o jeden z projektů, které 
mají postupně do krajiny vrátit vo-
du, která zmizela především díky 
nekontrolované výstavbě meliorací 
a zcelování polních ploch ve druhé 
polovině minulého století.    

Obecní úřad HSV 

matku připo-
míná japonská zahrada v poběžo-
vickém parku. Richard byl spíše fi-
lozof než politik, ale to nic nemění 
na tom, že to s Evropou myslel 
dobře. Škoda jen, že jeho snahy 
nebyly pochopeny už na přelomu 
20. a 21. století, kdy se v Hubertus 
konal jeden z posledních sněmů 
tohoto dnes už archaického sdru-
žení. A mimo jiné – i Panevropa 
má svoje zásluhy o první pokus po-
moci znovuzrození poběžovického 
hradu a zámku Ronsperg.  MŠ                 

dokončení ze str.1 

Úvodem, než se v další kapitole 
zmíním o památkách v naší obci, 
chtěl bych vám přestavit jednoho 
z největších mecenášů církevních 
staveb, který působil na začátku 
18. století v Mutěníně, a to pana 
Jakoba Josefa Göhla. 
 Jakob Josef Göhl, byl pan-
ským písařem, později ale i správ-
cem mutěnínského panství. V roce 
1703 se stal také císařským výběr-
čím cla v Mutěníně. Patřil mu maje-
tek na Velkém Horšíně a na Os-
trově, roku 1709 založil na past-
vinách už zmizelé „Göhlovy rybníč-
ky“. Roku 1711 nechal postavit 
před svým domem a celnicí č.p. 
35 na návsi pomník Nejsvětější tro-
jice. Přibližně roku 1715 postavil u 
potoka při cestě na Hostouň sochu 
sv. Jana Nepomuckého a pravdě-
podobně i z té doby pochází pa-
mátný kamen s templářským kří-
žem. Jeho poslední stavitelský po-
čin byl vystaven roku 1720 na za-
hradě za jeho domem, kde nechal 
vztyčit sochu Matky Boží Sedmibo-
lestné. 
Tentokrát se ale zmíním o výjimeč-
ném díle, a to o pomníku Nejsvě-
tější trojice. Ten nechal postavit již 
zmíněný Jakob Josef Göhl. K naší 
smůle se bohužel pomník nedocho-
val. V dnešní době by se jednalo o 
kulturní skvost a památku nedozír-
né ceny. Tak alespoň vzpomínka 
a výběr z textu z roku 1926 od uči-
tele a kronikáře Johanna Micka, 

v překladu z němčiny a s poznám-
kou od rodačky paní Mgr. Marie 
Vintrové (Černé), kteří nám přiblíží 
tento pomník.  
Pomník Nejsvětější trojice. 
Pomník stál uprostřed návsi před 
domem čp. 35 (císařská celnice, 
hostinec „Portner“, pohostinství, 
2018 obchod). Zničený byl v 60. le-
tech 20. století. Zbytky pomníku 
byly vyvezeny nebo zabetonovány 
do cesty v prostoru mezi potokem 
u hřiště a domem rodiny Fišero-
vých.  
Krásné a zajímavé dílo bylo celkem 
6 m vysoké, podle nápisu vybudo-
vané roku 1711 tehdejším císař-
ským výběrčím cla a úředním zapi-
sovatelem Göhlem před jeho do-
mem. Z jednoho kusu kamene zho-
tovený sloup byl 4 m vysoký a měl 
v obvodu 1,26 m. Na něm spočíva-
la čtyřrohá hlavice a na této na už-
ší straně obdélníkový, 1 m vysoký, 
60 cm široký a 15 cm silný kámen. 
Na jeho východní straně byl reliéf 
Boha Otce se zeměkoulí, Boha Sy-
na s křížem, mezi oběma klečící 
Panna Maria. Nad tím Duch svatý 
jako holubice, pod tím dvě hlavy 
andělů. Na západní straně bylo 
uprostřed zaoblení, které mohlo 
představovat mraky. V reliéfu bylo 
znázorněno pravděpodobně Oko 
boží. 
Z kamene vyčnívaly do výšky tři 
tříhroté železné paprsky. Sloup 
spočíval na 95 cm vysokém pod-

stavci z otesaných kamenů, které 
tvořily tři vedle sebe stojící tabule 
asi 50 cm široké. Střední byla tro-
chu širší a vystupovala trochu do-
předu. Tabule byly popsané, na vý-
chodní straně v němčině, chráně-
né, proto také čitelné a zřetelné. 
Na západní straně pomníku byl ná-
pis v latině, ale ve starší, později 
nepoužívané formě se zkratkami. 

Byl hůře luštitelný. Johann Micko 
po šestileté námaze a spolupráci 
s duchovními, profesory a studenty 
zjistil, jak nápis vypadal: 
V němčině vyzněl nápis jako pocta 
svatému Judovi Tadeáši, Johannu 
(Janu) Nepomuckému a Panně Ma-
rii. Věnoval Jakob Josef Göhl, Jeho 
císařského veličenstva výběrčí cla 
zde a Renata, rozená Zemannin. 

Na straně stálo: 1851 RENOV 
(renovováno). 
Vlevo a vpravo od stavby stály na 
90 cm vysokých podstavcích dvě 
kamenné, 1,25 m vysoké sochy 
svatých představující vpravo J. Ne-
pomuckého – už ve 20. letech mu 
chyběla levá ruka. Vlevo Judu Ta-
deáše s evangeliem. Kolem dokola 
bylo kamenné zábradlí 4,66 m 
dlouhé, s devíti sloupky, 3,71 m ši-
roké se sedmi sloupky,1 m vysoké, 
horní plocha široká 30 cm. 
Na východní čelní straně se vstu-
pem bylo zábradlí. Při renovaci zce-
la odstraněno a bylo použito při 
opravě jiných stran. Podle ústního 
podání měly stát dříve na sloupcích 
ještě jedny sloupky, a sice až do 
nějaké bouřky, která pomník poni-
čila, proto musely být odstraněny. 
Vše, co víme o pomníku, dokazuje, 
že Jakob Josef Göhl se nebál výda-
jů. Není známo, odkud pocházel 
kámen, ani který mistr dílo vytvořil. 
Doufám, že vás historie Mutěnína 
zaujala a slibuji, že i v příštím vy-
dání „Zpravodaje Poběžovicko“, 
představím církevní památky, které 
nechal vybudovat Jakob Josef Gö-
hl.  Už nebudeme vzpomínat na 
stavby, které se nedochovaly, ale 
podíváme se na ty, které zde zů-
staly zachovány pro další generace 
a na které jsme my mutěnínští ob-
čané náležitě pyšní.  

 
Starosta obce Mutěnín Č. Šlajs 
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Ve středu 26. 2. 2025 jsme slav-
nostně zahájili 4. ročník oblíbených 
přednášek Akademie 3V (nebo-li 
třetího věku), pod vedením lektora 
Ing. Petra Šiky.  
Jedná se o přednášky z historie 
předkládané zábavnou formou. His-
torie nemusí být vždy jen souborem 
letopočtů a faktů, může být pouta-
vá, vtipná, plná překvapení a inspi-
race.  
A přesně taková je Akademie 3V, 
pokaždé na jiné téma, pokaždé jiné 
veselé historky, které byste jinde 
neslyšeli.  
V roce 2024 jsme zavedli i tzv. do-
cházkový formulář a při zahájení 
nového ročníku nastala ta slavnost-
ní chvíle a příležitost ocenit právě 
ty, kteří absolvovali celý ročník Aka-
demie 3V 2024.  
Diplom Akademie 3V z rukou pana 
místostarosty Mgr. Jansy převzali ti-
to absolventi - pan a paní Leškovi, 
paní Tauchmannová a paní Vogel-
tanzová. Diplom o absolvování roč-
níku 2024 také čeká v našem info-
centru na pana a paní Kadlecovi, 

paní Langovou a paní Paulovou.  
Všem milým akademičkám a akade-
mikům gratulujeme a věříme, že si 
nadále uchovají zvědavost a radost 
z objevování historie.  
Zveme i další nováčky na zábavné 
přednášky. Pokud Vás baví historie 
a zajímá Vás, co se událo v minu-
losti, připojte se k nám a staňte se 
také dalšími absolventy Akademie 
3V.  
Sledujte webové stránky města, 
kde se dozvíte termíny přednášek. 
Nejbližší se bude konat 2. 4. 2025 
od 18:00 hodin ve Společenské 
místnosti na nám. Míru 55 
v Poběžovicích a těšit se můžete na 
téma „Zábavná historie velikonoč-
ních svátků“. Vstupné je vždy 
dobrovolné. 
Minulost může být fascinujícím dob-
rodružstvím, které nám pomáhá lé-
pe chápat současnost i budoucnost.  
Vaše nadšení a zvídavost na před-
náškách jsou důkazem, že poznává-
ní nikdy nekončí, že historie není 
jen tím, co se stalo, ale také tím, co 
si z ní odneseme. Bc. J. Molnárová 

Prodej   slepiček 
  

Červený Hrádek  prodává slepičky  typu 
Tetra hnědá,  Dominant všechny barvy, 
Green Shell-typu Araukana a Dark Shell

-typu Maranska, cena od 259,-Kč/ks.                                                                                             
 

Prodej:   6.4.,  27.4.  a  1.6.  2025 
  

Poběžovice  –  u vlakového nádraží-  18.15  hod. 
 

Výkup králičích kožek - cena dle poptávky, doprava 189,-Kč za  
celý nákup, doporučujeme objednávat!  

Info: Po-Pá 9-16 hod., tel. 601 576 270, 728 605 840 
www.drubezcervenyhradek.cz 

Zdravotní klaun je dobročinná orga-
nizace, která od roku 2001 pomáhá 
dětským pacientům procházet pro-
cesem léčby s úsměvem. Posláním 
Zdravotního klauna je přinášet ra-
dost, dobrou náladu, a především 
naději na místa, kde se jich příliš 
nedostává. Speciálně vyškolení 
Zdravotní klauni pozitivně působí na 
psychickou pohodu dětí i dospě-
lých, a přispívají tak ke zlepšení cel-
kového zdravotního stavu. Jejich 
programy pro děti, seniory a dospě-
lé vhodně doplňují léčebné proce-
dury a stimulují malé i velké paci-
enty k aktivnímu přístupu k životu a 
pozitivnímu myšlení. Dohromady 
navštěvuje organizace pravidelně 
66 nemocnic, 11 zařízení pro senio-
ry a 1 hospic. 
A kdo je tedy takový Zdravotní 
klaun? Především je to profesionál. 
Nebo spíš – profesionální umělec. 
Umí pracovat s psychikou. Ví, jaké 
trumfy vytáhnout z rukávu v danou 
chvíli. Ovládá mistrovskou disciplínu 
improvizace a dokáže tak reagovat i 
na nečekané situace. Zdravotní 
klauni mají většinou pedagogické, 
či umělecké vzdělání. Všichni členo-
vé klaunského týmu musí projít ná-
ročným přijímacím řízením – nejpr-
ve je čeká tříkolový konkurz, a ná-
sledně tříměsíční zkušební lhůta. 
Také je připravený pestrý dlouho-
dobý vzdělávací program s meziná-
rodní certifikací, který klauni musí 
splnit během pěti let, jinak nemo-
hou nadále s organizací spolupraco-
vat. Pravidelně se účastní různých 
workshopů a školení, díky kterým si 
rozšiřují své dovednosti improviza-
ce, znalosti o nemocničním prostře-
dí a z dalších souvisejících oborů, 
jako je například psychologie. Kaž-

dý Zdravotní klaun je 
unikátní postavou se 

svým klaunským jménem, kostý-
mem, a především charakterem a 
aktuálně rozdává radost po celém 
Česku 94 klaunů. 
Několik z nich můžete vidět 
v pořadu Sundej nos, ve kterém 
zjistíte mimo jiné, jak taková 
klauniáda vypadá, kde se využívá 
muzikoterapie a jaká je role klaunů 
v paliativní péči nebo na dětské 
psychiatrii. Pořad naleznete na 
www.zdravotniklaun.cz/sundej-nos/ 
a naleznete v něm odpovědi na 
spoustu otázek, které se světa 
Zdravotního klauna týkají. 
Začátkem roku 2024 měl také pre-
miéru dokument Mocný zvuk, který 
pojednává o práci Zdravotních klau-
nů na oddělení Následné intenzivní 
péče Nemocnice Hořovice. Zachy-
cuje, jakým způsobem klauni nava-
zují s dětskými pacienty kontakt a 
jak s nimi komunikují – především 
za využití muzikoterapie. 
V dokumentu uvidíte často překva-
pivé a povzbudivé reakce dětí s růz-
nými handicapy a je k dispozici na 
www.zdravotniklaun.cz/mocny-
zvuk/. Výsledky na malých pacien-
tech pozorují i zaměstnanci odděle-
ní NIP Nemocnice Hořovice: „Vidět 
můžeme například vizuálně patrnou 
relaxaci svalů, změnu výrazu tváře, 
fixaci zrakem, úsměv, či dokonce 
smích. Projevuje se i snížení spasti-
city po návštěvě  klaunů, zklidnění 
nebo celkové snížení výskytu proje-
vů psychické deprivace,“ uvádí zá-
stupkyně primáře Jana Djakow. 
Domažlickou nemocnici navštěvují 
Zdravotní klauni od roku 2012, kam 
za dětskými pacienty přijíždějí pra-
videlně každý měsíc. Z celého 
klaunského srdce děkujeme městu 
Poběžovice za finanční dar, který 
pomůže rozdávat ještě více úsměvů 
na dětských tvářích. stránka 5 

Ke každoroční výzvě „Ukliďme Čes-
ko“ přistoupili místní členové rybář-
ského svazu o trochu dříve. Její pl-
nění zahájili již v sobotu 15. března 
a další víkend budou pokračovat. 
Děti z rybářského kroužku se 
v doprovodu svých vedoucích pus-
tily do úklidu kolem místního rybní-
ka i sádek pod školou a dále i do 
okolí rybníka zvaného Ebrťák.  
Dospělí se vydali na rybník zvaný 
Šebesťák nedaleko Bílovic a dále 
na Štítary, kde nejen uklízeli, ale 

pustili se i do vyřezávání veškerých 
náletových dřevin, které,  jak se li-
dově říká, překážejí.  
Cestou ke svému cíli všichni sbírali 
to, co nepatří jen tak odhodit do 
přírody. A nebylo toho opravdu 
málo. 
Samy děti se divily tomu, co všech-
no jsme schopni odhodit jen tak 
kolem sebe, i když na odpad a jeho 
třídění máme k dispozici v Poběžo-
vicích vše.  
         J. Šebesta, předseda MOČRS 
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zveřejněním údajů, či fotografií). Za zákonnost zveřejnění dodaného příspěvku plně odpovídá respondent/přispívatel. 

V pátek dne 7. 3. 2025 proběhlo v 
MKS Domažlice vyhlášení nejlep-
ších sportovců okresu Domažlice za 
rok 2024. Na skvělém druhém mís-
tě se v kategorii krajánek roku 
2024 umístil Václav Seidl, který 
přestoupil z volejbalového klubu 
Trox Příbram do volejbalového klu-
bu VK ČEZ Karlovarsko, kde se již 
řadí mezi profi hráče a hraje s tý-
mem nejvyšší soutěž u nás - extra-
ligu mužů. Na začátku sezóny měl 
možnost hrát  Evropský pohár, kde 
v první části proti Chorvastkému 
týmu Osijek s týmem vyhrál a v 
druhé části je porazil jeden z nej-
lepších týmů v Italské 1-M Civita-
nova Lube. V Českém 
poháru s týmem získal 
druhé místo a v sou-
časné době začíná 
hrát play off extraligy, 
kam se hráči Karlovar-
ska probojovali v sezó-
ně rovněž z druhé 
příčky. Vašek také 
hostuje v 1. národní li-
ze mužů za Sokol Dob-
řichovice, kde hrají fi-
nále s muži Sokol Bu-

čovice, případnou baráž do extrali-
gy. Od italského trenéra v Karlo-
varsku již dostal hodně šancí na 
hřišti, i když není tolik vyhraný a 
nemá tolik zkušeností, a díky tomu 
si mohl připsat i v zápase proti 
Kladnu a Odolené Vodě cenu za 
nejlepšího hráče na hřišti. Za nej-
větší medailový úspěch se počítá 
bronzová medaile na Mistrovství 
Evropy U20, kterou si Vašek dovezl 
ze Srbska. V létě ho čeká kvalifika-
ce s národním týmem mistrovství 
světa do 22 let v Tureckém městě 
Ankara a následně i Mistrovství 
světa do 20 let v Číně. Extraligové 
zápasy je možné sledovat na vo-

lej.tv nebo i v živém 
vysílání ČT4 Sport, 
kde Vašek Seidl obléká 
dres Karlovarska s čís-
lem 6.  
Jelikož při předávání 
cen hrál Vašek 1. ligu 
mužů, přebrala cenu 
maminka a trenérka 
Poběžovického volejba-
lu Jana Bultasová spo-
lečně s bratrem Vaška 
Jakubem Seidlem. 

  

Dne  
4. března 2025  

uplynulo  
9 smutných let,  
kdy nás navždy 

opustila  
paní 

Anna Pajdarová 
ze Sedlece. 

Vzpomínají dcery s rodinami, 
vnoučata a pravnoučata. 

 

Dne  
3. dubna 2025 
uplyne 18 let,  
kdy nás navždy 

opustil  
náš syn 

 
 

Vlastimil Musil 
z Poběžovic. 

 

Stále vzpomínají rodiče 
a sestra s přítelem. 

  

 
Čas utíká a nevrací  

co vzal, 
jen vzpomínka  

na Tebe zůstává 
v našich srdcích dál… 

  

Dne 25. 4. 2025  
uplynuly 3 roky,  

kdy od nás navždy odešel  
pan 

Jiří Hronec 
z Poběžovic. 

Stále vzpomínají manželka 
a děti s rodinami. 

  

Dne 30. 3. 2025 
uplyne 15  

smutných let  
od odchodu mé dra-

hé matky 
paní  

Josefy Vogeltanzové 
z Poběžovic. 

Stále vzpomíná syn  
PhDr. Jan Vogeltanz. 

  

+  +  + 
  

Dne 19. 4. 2025 
uplyne 41  

smutných let 
od odchodu mého  

drahého táty 
pana  

Jana Vogeltanze 
z Poběžovic. 

Stále vzpomíná syn  
PhDr. Jan Vogeltanz. 

  

Dne 7. 2. 2025  
uplynulo 34 let, 
kdy nás navždy  

opustila  
 

paní 
Marie Vogeltanzová. 

+ + + 
Dne 14. 4. 2025 

uplyne 29 let,  
kdy nás navždy 

opustil  
pan 

Jiří Vogeltanz. 
 

Stále vzpomínají děti, zeť 
a vnoučata s rodinami. 

  

Dne 14. 4. 2025  
uplyne 24 let, kdy 

nás 
navždy opustila  

paní 
Eva Nováčková 
roz. Vogeltanzová. 
Stále vzpomínají manžel, 

sourozenci a děti s rodinami. 

   

Dne 8. 4. 2025 
uplynou 

4 smutné roky  
od chvíle, kdy nás  
navždy opustila 

paní 
Marie Brixová. 

Stále vzpomínají dcery  
Hana a Marie s rodinami. 

Velká cena SSK Dukly Plzeň - byl 
dlouhý závod, přesto v něm byli 
mladí svěřenci v sobotu 8. března  
úspěšní. V kategorii do 12 let vy-
bojovala Nela Frantová 2. místo, 
Nela Horská 8. místo, Karel Ferko 
13. místo a Bára Anderlová 23. 
místo z celkových 31 soutěžících. V 
kategorii do 14 let si nejlépe počí-
nal Jakub Krejčíř. V kvalifikaci ob-
sadil 5. místo a ve finálovém roz-
střelu toto místo obhájil. Jan Kuba-
le se umístil na 35. místě, Jiří Čada 
na 36. místě a Filip Nguyen obsadil 
42. místo z celkových 44 soutěží-
cích. V družstvech vybojovala děv-
čata 3. místo. Ztráta na 1. místo 
byla pouhých 1,2b. Druhé družstvo 
se umístilo na 5. místě. Gratulace 
všem střelcům.  

 
Josef Franta 

 

Dne 19. 3. 2025 
uplynuly  

3 smutné roky, 
kdy nás navždy 

opustil můj milovaný 
manžel pan 

Jaroslav Janeček 
z Poběžovic. 

Stále vzpomíná manželka  
Růža, dcera Ilča s rodinou, syn 
Jára s rodinou, syn Míra s rodi-
nou a ostatní příbuzní a známí. 

   

Dne 31. 3. 2025 
uplyne  

první smutné  
výročí, kdy nás  

navždy opustila naše 
milovaná  

Kristýnka Fazekašová.  
Odešla po tragické nehodě. 
Stále všichni vzpomínáme,  

táta, máma a ostatní. 

Dne 7. 3. se konalo v Domažlicích 
vyhlášení ankety Sportovce Do-
mažlicka za rok 2024. V kategorii 
dospělých se mezi deset nejlep-
ších dostala i judistka Jaroslava 
Záhořová. V této kategorii se vy-
hlašuje podle pořadí, kde nakonec 
skončila na skvělém druhém mís-
tě.  
Poděkování patří městu Poběžovi-
ce za podporu a dar.                JZ 

   

Čas plyne,  
vzpomínky zůstávají. 

 

Dne 4. 3. 2025  
uplynulo 18 let co 

nás opustil  
      pan 

Osvald Maier  
z Poběžovic. 

  
 

* * * 
Dne 26. 4. 2025 
uplynulo 23 let co 

nás opustila  
paní   

Anastázie Maierová 
z Poběžovic. 

 
 

Stále vzpomínají rodina  
Maierova a ostatní příbuzní. 

   

Dne 21. 3. 2025  
uplynulo 15 smut-
ných let od chvíle,  

kdy nás opustil  
pan 

  

Josef Vogeltanz  
z Poběžovic. 

Stále vzpomínají sourozenci  
Marie, Anna, Věra a Václav  

s rodinami. 

 

UPOZORNĚNÍ 
 

Ve středu 2. dubna 2025 by 
měla proběhnout zkouška sirén 

tentokráte jiným způsobem. 
Zvuk by se neměl linout přímo 
ze sirén umístěných na stře-

chách objektů, ale přímo z am-
plionů místního rozhlasu. Tento 
způsob informování obyvatel by 
měl být používán pro varování v 
rámci systému včasného varo-

vání obyvatelstva. 


